
Deklination der Substantive  

Skloňování podstatných jmen 

 

Členy – Artikel  

- narozdíl od češtiny se členy v němčině, až na výjimky, používají: Das ist ein Haus. Wir 

haben eine Hausaufgabe. Hast du die Hausaufgabe gemacht?  

- rozlišujeme člen určitý a neurčitý  

- 3 rody:   

• mužský r. – s Maskulinum 

• ženský r. – s Femininum 

• střední r. – s Neutrum 

- množné číslo – r Plural  

Člen neurčitý – der unbestimmte Artikel 

➢ v jednotném čísle: ein (muž. r.), eine (žen. r.), ein (střed. r.)  

➢ v množném čísle se nepoužívá  

➢ u podst. jm. neznámých, o kterých mluvíme poprvé (Das ist ein Haus.)  

➢ přiřazování a hodnocení (Die Maus ist ein Tier. Er ist ein guter Student.)  

➢ odpovídá částečně českému neurčitému zájmenu nějaký, nějaká, nějaké   

Člen určitý – der bestimmte Artikel  

➢ v jednotném čísle: der, die, das  

➢ v množném čísle: die  

➢ mohou odpovídat i českému ukazovacímu zájmenu ten, ta, to a ti  

➢ u podst. jm., která už jsou známá, konkrétní, nebo již byly zmíněna  

➢ věci a osoby blíže určené (Das Buch kenne ich. Das Haus ist schön.)  

➢ názvy pohoří, hor a vodstev (die Alpen, die Donau)  

➢ názvy zemí – vizte níže  

➢ názvy měst s přívlastkem (das alte Prag)  

➢ třetí stupeň přídavných jmen (Sie ist die beste Studentin. Er ist das größte Kind in 

der Klasse.)  

➢ přiřazení k nadřazenému pojmu (Die Maus ist ein Tier.)  

Názvy zemí  

- většina názvů zemí – střední rod (das) -> tento člen se nepoužívá (Ich lebe in Tschechien. 

Ich wohne in Österreich.)   

- názvy měst – člen se také nepoužívá (Ich wohne in Brünn. Ich studiere in Wien.)  

- názvy zemí v mužském a ženském rodu – používá se určitý člen  

➢ ženský rod např. die Slowakei, die Türkei, die Schweiz, die Ukraine 

➢ Republik: die Tschechische Republik (lze ale i Tschechien!), die Dominikanische 

Republik, die Bundesrepublik Deutschland  

➢ mužský rod např. der Iran, der Irak, der Libanon, der Vatikan 

- země v množném čísle – používá se určitý člen: die USA, die Bahamas, die Niederlande, 

die Seychellen 



 

Němčina má 4. pády:  

• 1. Nominativ  

• 2. Genitiv  

• 3. Dativ  

• 4. Akkusativ  

Ptáme se:  

1. Das Buch ist gut. Wer oder was ist schön? Das Buch. -> Nominativ   

2. Das Buch des Mädchens ist gut. Wessen Buch ist gut? Das Buch des Mädchens. -> Genitiv  

3. Ich gebe dem Mädchen das Buch. Wem oder was gebe ich das Buch? Dem Mädchen. -> Dativ  

4. Das Mädchen liest das Buch. Wen oder was liest das Mädchen? Das Buch. -> Akkusativ  

 

Skloňování s určitým členem 

Nominativ der Mann die Frau das Kind die Frauen (Männer)  

Genitiv des Mannes der Frau des Kindes der Frauen (Männer)  

Dativ dem Mann der Frau dem Kind den Frauen (Männern)  

Akkusativ den Mann die Frau das Kind die Frauen (Männer) 

 

Skloňování s neurčitým členem  

Nominativ ein Mann eine Frau ein Kind 

Genitiv eines Mannes einer Frau eines Kindes 

Dativ einem Mann einer Frau  einem Kind 

Akkusativ einen Mann eine Frau ein Kind 

 


